







1986-2005









### 图书在版编目(CIP)数据

富锦市志:1986~2005/ 富锦市地方志编纂委员会编著.—哈尔滨:黑龙江人民出版社,2008.8 ISBN 978-7-207-07636-6

Ⅰ. 富… Ⅱ. 富… Ⅲ. 富锦市地方志—1986~2005 Ⅳ. K293.54

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2008)第 135776 号

责任编辑:王裕江 扉页题字:王宗伯

地图绘制: 阎铁刚 焦贵林

摄 影:杨丰萍 王长德 刘志东 张永刚

装帧设计: 娄福恩

#### 富锦市志

Fujinshizhi

富锦市地方志编篡委员会编著

出版发行 黑龙江人民出版社

通讯地址 哈尔滨市南岗宣庆小区 1 号楼

邮 编 150008

网 址 www.longpress.com

电子邮箱 hljrmcbs@yeah.net

印 刷 黑龙江省阿城制版印刷厂

开 本 787×1092mm 1/16

印 张 59

字 数 1500000

版 次 2008年8月第1版 2008年8月第1次印刷

书 号 ISBN 978-7-207-07636-6/k.866

定 价 300.00元

(如发现本书有印制质量问题,印刷厂负责调换)

本社常年法律顾问:北京市大成律师事务所哈尔滨分所律师赵学利、赵景波



# 序言(一)

盛世修志,志载盛世,古今皆然。《富锦市志》几经寒暑,数易其稿,终于付梓问世了。这是全市先进文化活动的丰硕成果,也是全市人民的一件大事,可喜可贺!借此,谨向所有辛勤笔耕的编写人员和关心、支持我市方志事业的各界人士表示诚挚的谢意!

市之有志,犹国之有史。以史为鉴,可知兴替。人类之所以能告别蛮荒走向辉煌,便在于人们有鉴往知来、开拓进取的大智大慧。让人们从历史的年轮中感受时代的气息,借鉴有益的经验,记取失败的教训;感知昨天,珍视今天,创造明天,便是编纂《富锦市志》的目的和意义所在。

《富锦市志》追本溯源,稽古明今。融自然和社会为一体,集历史与现状于一书。观点鲜明,资料翔实,文约事丰,体例完备。具有鲜明的时代特征和地域特色。

方志编纂是再现历史,继往开来,服务当代,垂鉴后世的千秋大业。展开这部卷帙浩繁的市情大全:可以看到富锦壮丽的山河、丰富的物产、灿烂的文化;可以感悟到改革与发展的先声和潜力;可以捕捉到勤劳勇敢的富锦人艰苦创业的信息;可以探索出富锦政治、经济、文化兴衰的轨迹。

富锦设县时间不过百年,改市时间更短。但这里却是有着悠久的历史。 早在几千年前,先民们就在这块土地上披荆斩棘,繁衍生息。随着朝代的更替,历史的发展,这个以物易物的小集镇,也在时代的脚步声中不断地发展繁荣。富锦人在抗击日寇、解放战争、土地改革,以至后来的抗美援朝中,都为新中国的诞生和成长做出了无私的奉献。新中国成立后,富锦人民在党的领导下,大力发展工农业生产,不断繁荣社会主义经济,把昔日的"北大荒",变成"米粮仓"。特别是改革开放以来,这块古老的土地再次焕发勃勃生机, 使这个以农业为主的县份,变成黑龙江省三江平原腹地多功能综合性的重要城市,以欣欣向荣的姿态迈向新世纪,呈现在共和国的东北边陲。

抚今追昔,有多少辉耀日月的名字让人记取,有多少泣鬼惊神的业绩使人受到鼓舞。近几年,我有幸在富锦主持政事,目睹了建设者们的风采,感慨万千,更加激发了造福桑梓的赤子之情。再展富锦波澜壮阔的画卷,正是历史赋予我们的重任。

今天我们评价历史,明天让历史评价我们。我们坚信,生生不息的富锦人,一定会充分利用蕴藏丰富的自然资源、得天独厚的区位优势和积淀深厚的文化底蕴,以聪明的才智、昂扬的斗志,去创造出远胜于前人的光辉业绩,书写出富锦光彩夺目的新篇章。

中共富锦市委书记 刘 臣 二 00 八年三月二十六日

## Preface I

Compiling and revising national history in flourishing ages and recording prosperity, in ancient times is the same as that in modern times. After several years of hard work, and several times of modifications, Chorography of Fujin is published finally. This is the great achievement of our city in advanced cultural event, and is also a great event of the whole city, which is really worth congratulating. I'd like to take the opportunity to express the sincere gratitude to all diligent compilation personnel and the people from all walks who had supported local chronicle enterprise of our city!

A city has the chorography, seemingly as if a country has the history. Learning from history, we may know prosperity and decline. The reason that the humanity can say goodbye to the wild and move toward the magnificence lies in that people have the panoply of understanding history and working hard with a pioneering spirit. Let people feel breath of the time from the historical annual ring, learn from beneficial experiences and learn lessons from defeats. Sensing yesterday (the past), treasuring today (the present) and creating tomorrow(the future) is the goal and the significance of compiling Chorography of Fujin .

Chorography of Fujin traces to its source, and searches into ancient matters to guide present affairs. It integrates the nature and the society, and collects history and present situation in a book. The chorography with bright viewpoint, full and accurate material, succinct words, rich contents, and complete style manifests the distinct time feature and the regional characteristics.

Compiling local chronicle is the great undertaking of reappearing the past,

inheriting, servicing present age and warning later generations. Launch this vast and comprehensive work: We may see grand mountains and rivers, the rich product and the bright culture of Fujin. We may comprehend the harbinger of reform and the potential of development. We may catch information of hard working of industrious and brave Fujin people, and explore the prosperity and decline path of politics, economy and culture of Fujin .

Fujin with glorious history was established the county for less than a hundred years and changed into the city for shorter years. As early as several thousands years ago, our ancients hacked their way through difficulties and lived here for generations on this land. Along with dynasty changes and history developments, the town by labor exchange also develops prosperously unceasingly in the sound of time footsteps. The Fujin people have made selfless contribution for the new China's birth and growth in the war of resisting the Japanese invaders, the war of liberation, the land reform and the war to resist US aggression and aid Korea. After new China was established, under the leadership of the party, the Fujin people energetically develop industry and agriculture production and unceasingly prosper the socialist economy, turning "the big northern wilderness" in the former days into "the rice granary". Specially since the reform and opening-up, this ancient land has glowed the full vitality once more. This former agricultural county is being turned into the important multi-purpose comprehensive city along the Sanjiang Plain hinterland of Heilongjiang Province and advancing to the new century by the prosperous posture, which is presenting in the border region of northeastern China.

Reflecting on the past in the light of the present, we feel there are countless glary names to be remembered, and we are inspired by countless magnificent achievements. In recent years, I am lucky to take charge of government affair in Fujin. Workers' elegant demeanor I witnessed moved me greatly and stimulated my

patriotic sentiment. Unfolding the mammoth picture scroll of Fujin again is the important history task.

We appraise the past at present time, and the past will appraise us in the future. We believe, the people living in Fujin generation after generation, with wisdom and high-spirited will, is sure to achieve great success exceeding that of predecessors by fully using of rich natural resources, the advantageous geographical superiority and thick cultural atmosphere. We will write the brilliant new chapter of Fujin.

Liu Chen, Secretary of Fujin Municipal Committee of the CPC.

March 26, 2008.

# 序言(二)

史书志乘,向为中华民族的优秀文化遗产。国家修史,地方修志,已成为中华民族的优良传统。

方志是"一方之全史"。一部《富锦市志》就是一部富锦的文明史、发展史和创造史。《富锦市志》,洋洋百余万言,横陈百科,纵述史实,记述了富锦有史以来,特别是改革开放以来所取得的伟大成就。全书古远略以明,今事翔而实。凡自然之变迁,政治之递嬗,社会之沿革,经济之消长,人文之兴衰,皆各分缕析,信而有征。是一部展示富锦全貌的"百科全书",给后人留下了丰富的文化遗产。

岁序不断更新,往事值得追溯。1988年,富锦在改革的声浪中撤县建市,这标志着富锦市各项事业的发展进入了新的历史阶段。市里几届班子带领全市人民"开发富锦,致富人民";建设"农业大市、工业强市、财政富市";实施"南联北开";打造"实业富锦、生态富锦、文化富锦、信誉富锦"。在实现"富锦快富、率先全面建成小康社会"的进程中,奋力搏击,自强不息。在这 20 年里,富锦市实现了由计划经济向有计划的商品经济、有计划的市场经济和市场经济的"三级跳",成为国家重要的商品粮基地、全国产粮大县、全国生态农业试点县、中国大豆之乡。先后获得全国农业生产先进市和全国文化、卫生、体育、两基教育、社会治安综合治理先进市的殊荣。展卷读思,这些艰难的步履、辉煌的业绩、耀眼的星空都给人以启迪和力量。

编史修志旨在"资治、存史、教化"。《富锦市志》可为了解富锦市情,把握社会和时代进步的脉络,借鉴历史经验提供比较全面、系统、翔实的资料;可为爱国主义教育和革命传统教育提供生动的乡土教材;可对唱响富锦城市品牌、提高知名度、扩大开放、振兴经济起到重要的媒介和桥梁作用。我希望

《富锦市志》面世后,能在全市掀起读志、用志的热潮,在践行邓小平理论和"三个代表"重要思想中为我市政治文明、物质文明和精神文明服务。

历史是时代发展的一面镜子。前有所稽,后有所鉴。人类已经迈向新世纪。我国已进入了知识经济时代,我们面临着新的机遇和挑战。富锦人应更脚踏实地,勇往直前,为建设佳木斯东部区域中心城市,为建设一个经济繁荣、政治清廉、生活富裕、社会和谐的新富锦谱写出无愧前人、造福今人、惠及后人的壮丽诗篇。

志书功竟,欣然命笔,是为序。

富锦市人民政府市长 周 宏 二 00 八年三月二十八日

## **Preface II**

History and chorography is the excellent cultural heritage of China. Editing national history and local chorography has become the fine traditions of China.

The local chronicle is "the entire local history". The Chorography of Fujin is the history of civilization, development, and creation of Fujin. "Chorography of Fujin "with more than one million words, comprehensive knowledge and detailed historical facts has recorded the great achievements Fujin people achieved since the beginning of history, especially since the reform and opening—up. The content of entire book is concise and clear for ancient events and detailed for present things. Changes of nature, alternation of politics, evolution of society, growth and decline of economy and prosperity and decline of humanities are analyzed with conclusive evidence in detail, which is "the encyclopedia" about Fujin and rich cultural heritage to the posterity.

The season renews unceasingly, and the past events are worth tracing. In 1988, Fujin turned the county into the city under the reform, this symbolizes that development of Fujin has entered the new historical stage. Leaders in the city government lead people of the whole city "to develop Fujin and enrich people". Construct Fujin into "prosperous agricultural city, industrial powerful city, financial rich city". Implement the strategy of "uniting south and opening to north". Make "industrial Fujin, ecological Fujin, cultural Fujin, prestigious Fujin". In realization of "enriching Fujin quickly and building it into the affluent society firstly", we will work hard and strive constantly. In this 20 years, Fujin has realized "the triple jump" of economy,

which is from the planned economy to the planned commodity economy, then to the planed market economy and finally to the market economy. Fujin has become the important national commodity grain base, the major grain-producing county, the eco-agricultural experimental county and the township of the Chinese soybean. It has won successively the great honor of "the advanced city of national agricultural production and advanced city of the national culture, hygienic, sports, two base educations and public order maintenance". Open the book and think about these things, these hard courses, grand achievements and dazzling scenes enlighten and inspire us forever.

The aim of historiography lies in "offering experience to the government, preserving history and educating later generations.". Chorography of Fujin can provide the comprehensive, systematical and detailed material for knowing conditions of Fujin, grasping the developing tendency of society and learning from the historic experience. It may provide the vivid regional teaching materials for education in patriotism and revolutionary tradition. It may serve as the important role of medium or bridge for publicizing city brand of Fujin, raising awareness, expanding opening—up and revitalizing economy. I hope the publication of "Chorography of Fujin" will set off a new upsurge of reading and using the chorography, which serves for political civilization, material civilization and spiritual civilization of our city in implementing the Deng Xiaoping Theory and the "The Three Represents Theory".

History is a mirror of times development and can provide referential experience to later generations. The humanity has entered into new century. Our country has entered into the era of knowledge economy. We are facing new opportunities and challenges. We should be more conscientious and courageous. In order to turn Fujin into the central city of east region of Jiamusi and change Fujin into a prosperous, incorrupt, rich and harmonious city, we must work hard.

Start to write words as the preface after the chorography is finished.

Zhou Hong, Mayor of Fujin Municipal People's Government

March 28, 2008

# 凡例

- 一、指导思想。以马列主义、毛泽东思想、邓小平理论和江泽民"三个代表"重要思想为指导,全面系统、准确翔实地记述境内政治、经济、文化、自然和社会等方面的历史与现状,力求突出时代特征和地方特色,尽量做到思想性、科学性和资料性的统一,为"富锦快富,率先全面建成小康社会"服务。
  - 二、编纂原则。实事求是,存真求实。"不虚美,不隐恶"。
- 三、取事断限。上限从1986年记起,为了保持事物的连续性和完整性,有些事物追溯到1978年党的十一届三中全会召开之时;下限断至2005年。

四、编纂体例。本志体裁,以志为主,述、记、志、传、图、表、录七种体裁并用,互为补充,相得益彰。本志志首设有序言、凡例、概述、大事记,志末设有纠误补遗、后记、索引。全志共19编,依次为自然概况、体制改革、经济管理、农业、企业商贸、财税金融保险、城乡建设、交通邮电、劳动人事、开放外事旅游、政党群团、政权政协、军事政法、精神文明建设、科技教育、文化体育、卫生医药、社会生活、人物。设编、章、节、目4层结构。本志章法,章节体和条目体并用,以章节体为主。均采用横分门类、纵述史实、记事本末的方法。只记事实,不加评论,力求反映事物的本质与规律。

五、人物编录。人物传坚持生不立传的原则,表、录及记事不受此限。人物传不以职位高低为准,而以对本地政治、经济和社会发展做出贡献或影响大小为准。人物简介选取受到国部级以上表彰奖励的先进个人,人物简历选取正处级(任实职)领导。名人录范围为省级和佳木斯市级劳动模范等。富锦市级选取正高级专业技术人员、"十佳公仆"、"十佳优秀公仆"和副处级以上领导。

六、资料数字。所用资料以档案局(馆)资料为准,所用数字以统计局《富锦市国民经济统计年鉴》为准。档案局(馆)、统计局阙如,以相关部门提供的资料为准。

七、记事规则。不越境而书。

八、行文规则。遵照《黑龙江省地方志编纂行文通则》,使用年号从中华民国时起采用公元纪年,中华民国以前年份用历史正称,即书写朝代年号,在括号内夹注公元纪年,日伪时期年号一律不标出。"新中国成立前"和"新中国成立后"以1949年10月1日为界,"解放前"和"解放后"以1945年8月12日为限。本志一律采用语体文。

## **General Notices**

- I. Guiding ideology. Taking the important thoughts of Marxism-Leninism, the Mao Zedong Thought, Deng Xiaoping Theory, and Jiang Zemin "Three Represents" as the instruction; recording comprehensive and systematic domestic histories and the present situation fully and accurately, including politics, economy, culture, nature and society and so on; making every effort to stress time features and local characteristics; integrating the ideological content, science as well as material contents as far as possible, and serving the principle of "Enrich Fujin quickly and take the lead to build up a well-off society in an all-round way"
- II. Compilation principles. Seeking truth from facts, reserving the true by realistic approach. "It doesn't overstate one's virtues or understate one's evils".
- III. Takes the matter to break limits. The record begins from 1986, and in order to maintain the continuity and the integrity, some records can be traced back to the party's 11th Third Session which was held in 1978. The end of the record is 2005.
- IV. Compilation style. The annals genre is dominated, and states, actinogram, annals, biography, chart, table, transcription are also used to complement each other and indispensably. There are preface, general notices, outline, chronicle at the beginning of the annals and corrections, addendum, postscript, and index at the end. There are altogether 19 compilations, and the order is the natural survey, system reform, economic management, agricultural, commercial and trade of enterprise, finance taxation and insurance, urban and rural construction, transportation and post–telecommunication, labor personnel, the opening foreign

affairs and tourism, political party and mass organization, the political power and political consultative conference, military politics and law, spiritual civilization construction, science and technology education, cultural and sports, medicine and health, social life, character. The annals is four-layer structured including compilations, chapters, sections, and orders. The annals uses art of composition, the chapter body and the clause body, with the chapter body dominated. It uses the method which separates categories horizontally, states the historical facts and adversaria ins and outs vertically. It only records the fact, and does not comment. It makes every effort to reflect the essence and the rule.

V. The characters categories. The biographies comply with the principle that live persons have no biographies, but the table, the record and the adversaria are not limited. The biographies don't take the position as a standard, but take the contribution or the influence of to local politics, economy and social development into consideration. The brief introduction of characters selects the advanced individuals who had been rewarded by the ministry-level or above, and the character resume selects the office level (no matter what substantive post) leadership. Celebrity collection includes model workers of provincial or Jiamusi municipal level and so on. Fujin municipal selects the full-level professional technical personnel, "the top ten public servants", "the top ten outstanding public servants" and above cadres of deputy director.

VI. Material digit. The materials take the archives bureau (hall) material as the standard, the digit take the "Fujin National economy Statistical Yearbook" of the Statistics Bureau as the standard. When the materials in the archives bureau (hall) and the Statistics Bureau are not enough, the material of the related department will be taken into consideration.

VII. Adversaria rule. Only record those that are within the territory.

VIII. Writing rules. It obeys "the Manner of Writing General Rule of Compiling Local Chronicle in Heilongjiang Province". As for the reign-mark, the Christian Era is used from Republic of China, and the historical name of the year are used before Republic of China, namely the written dynasty reign-mark, and clampes the Christian Era in the parenthesis, the reign-mark in period of Japan and puppet army does not section out. Taking October 1, 1949 as the boundary of "Before the founding of new China" and "after the founding of new China", and August 12, 1945 the boundary of "before liberation" and "after liberation". Modern Chinese is the language that used in the anna